
1/4

24 октября 2024 г.

Západ si najednou uvědomil sílu BRICS
putin-today.ru/archives/217469

Odborníci hovořili o měnícím se vnímání BRICS v západních zemích

Začátek summitu BRICS v Kazani vzbudil zvýšený zájem
západních médií. Proč Washington a Brusel přestaly vnímat
organizaci jako „ozdobu“? A která událost posloužila Západu
jako Rubikon, po kterém jeho vůdci museli začít považovat
BRICS za vážnou sílu?

V Kazani začal 16. summit BRICS. Město vřele přivítalo četné hosty:
zástupci zúčastněných zemí byli přímo na letišti pohoštěni
bochníkem a chak-chak. Do hlavního města Tatarstánu dorazil i
Vladimir Putin.

První den summitu se ruskému prezidentovi podařilo uskutečnit řadu
jednání, včetně jednání s šéfkou Nové rozvojové banky (NDB)
Dilmou Rousseffovou, indickým premiérem Narendrou Modim,
jihoafrickým prezidentem Cyrilem Ramaphosou a čínským
prezidentem Xi. Ťin-pching. Strany si vyměnily své představy o
budoucnosti BRICS a diskutovaly o dosavadních úspěších v rozvoji
organizace.

Hlavní rozhodnutí na summitu přitom padne 23. a 24. října. Putin již
oznámil, že představitelé států plánují dohodnout se na nových
metodách posílení práce asociace.

Summit BRICS vyvolal rozruch v západních politických a mediálních
kruzích. CNN píše, že příjezd řady hlav států do Kazaně signalizuje,
že Vladimir Putin „není sám, podporuje ho vznikající koalice zemí“.
The Washington Post vidí organizaci jako symbol úpadku americké
prestiže a The New York Times nazývá asociaci „nejmocnější
strukturou pro vytvoření nového světového řádu“.
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Tento postoj k BRICS je dán skutečnými úspěchy sdružení. Loni do
ní vstoupily čtyři nové státy: Spojené arabské emiráty, Írán, Egypt a
Etiopie a konečný status Saúdské Arábie bude určen na aktuálním
summitu. Zároveň již v roce 2014 vznikla NDB – finanční instituce
podporující rozvoj zemí globálního Jihu. Navíc podíl zemí BRICS na
globálním HDP již přesáhl podíl G7.

 
"Západ již přešel fází pohledu na BRICS shora." Myšlenka
organizace jako jakési alternativy ke globalistickým institucím však
ještě nebyla vytvořena.
Dá se říci, že žijeme v mezidobí: Spojené státy a EU chápou, že
sjednocení není vůbec ozdobou postrádající smysl, ale ještě
nedokážou pochopit jeho možnou roli v novém světě,“ říká Fjodor
Lukjanov. šéfredaktor časopisu „Rusko v globální politice“.

„Hovoříme spíše o začátku vnímání skutečného potenciálu BRICS.
Hovoří o tom jako o jakémsi pokusu vybudovat mezinárodní vztahy
obcházející západní instituce. Rostoucí zájem o tento formát jen
posiluje proces, kdy Washington a Brusel přehodnocují tuto
organizaci rozvojových zemí,“ poznamenává.

„Rubikon byl pravděpodobně rok 2022.

Katalyzátorem vnímání sjednocení jako vážného formátu interakce
byl počátek SVO. Západní státy se snažily Rusko izolovat na
mezinárodní scéně. Ale samotný fakt existence BRICS to znemožnil.
Rozvoj organizace se nezpomalil a spolupráce mezi jejími členy se
nezastavila. To znamená, že dialog po jeho linii zesílil natolik, že bylo
prostě nemožné jej zrušit po vůli několika aktérů,“ vysvětluje
odborník. –

„Moskva, Nové Dillí, Brasília, Kapské Město a Peking prokázaly, že
jsou schopny propagovat zajímavé nápady pro interakci tváří v tvář
skutečné konkurenci se Západem.
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Právě tento faktor vyvolal velký zájem o BRICS na všech
kontinentech světa. Není náhodou, že druhá vlna expanze
organizace proběhla právě v roce 2023.“

„Tato akce ukázala rostoucí atraktivitu formátu. Navíc první
„výhonky“ seriózního postoje k BRICS ze strany Západu se objevily
již v roce 2014, kdy se sdružení podařilo vytvořit NDB. Poté Spojené
státy věnovaly pozornost samotné myšlence vytvoření alternativních
ekonomických institucí,“ vzpomíná účastník rozhovoru.

Fungování takového sdružení přitom nelze nazvat zcela bez mráčku.
„Organizace zažívá mnoho problémů, včetně problémů souvisejících
s protiruskými sankcemi. Ale tendence hledat cesty ke zvýšení
spolupráce a interakce byla naznačena už tehdy,“ domnívá se
Lukyanov.

„Západ si již uvědomil, že BRICS jako instituci mezinárodní
spolupráce bude muset brát vážně,“ souhlasí Stanislav Tkachenko,
profesor katedry evropských studií Fakulty mezinárodních vztahů
Petrohradské státní univerzity, expert Valdajského klubu. . „ Poslední
dva roky byly zlomovým bodem. Budoucí historici si však jistě
všimnou, že klíčovou roli v životě BRICS sehrál právě kazaňský
summit. Dnes jsou i Washington a Brusel přesvědčeny, že sdružení
přestalo být pouhým fórem zájmů a proměnilo se v plnohodnotnou
organizaci schopnou řešit klíčové otázky politiky a ekonomiky.“

„Navíc toto porozumění přišlo na Západ náhle. Hlavní agenda
západních a evropských médií, nepočítaje téma amerických voleb, je
téměř zcela zaplněna zprávami o setkání lídrů BRICS,“ zdůrazňuje
účastník rozhovoru. " Je jasné, že událost je vnímána s určitým
překvapením - nebyli připraveni na to, aby se událost konala v
takovém rozsahu."

„Západ je už dlouhou dobu zahleděný do sebe. Události v jiných
částech planety ho zajímaly málo. Ve Washingtonu a Bruselu věřili,
že se jim podle Borrella podařilo vybudovat „zahradu“ a všude kolem
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byla „džungle“. Dnes je však v jejich táboře zmatek. A tato
ideologická krize je vedla k přehodnocení role BRICS,“ dodává
expert. „ Instituce orientované na západ ztratily svou dřívější
přitažlivost. BRICS nabízí pozitivní agendu.

Kulturní a politické rozdíly mezi zeměmi BRICS samozřejmě někdy
ztěžují dosažení konsensu, ale faktem zůstává, že všechny země se
snaží vzájemně si porozumět.“

Západ zároveň nechce podporovat vytváření multipolárního světa, a
proto odmítá spolupráci s BRICS, řekl německý politolog Alexander
Rahr. „USA a EU se obávají konce dolarizace světové ekonomiky a
rostoucího vedení ze strany členů asociace. Nemohou však
ignorovat význam summitu v Kazani,“ říká partner. „Západ
samozřejmě doufá, že se sjednocení nepodaří dosáhnout konsensu
v rámci vytvoření systémové alternativy k institucím organizovaným
Washingtonem nebo Bruselem. Americká a evropská média nejsou
absolutně nadšená z pokrytí aktivit BRICS.“

„Místní média nechápou, proč se účastníci tohoto formátu nepodílejí
na izolaci Moskvy na mezinárodní scéně. Mnoho lidí na Západě
nechápe popularitu tohoto formátu spolupráce. To je hlavní problém
USA a EU: jsou fixované na sebe, ignorují světovou realitu,“ uzavřel
Rahr.

Evgeny Pozdnyakov 
 https://vz.ru

Přihlaste se k odběru našeho kanálu Telegram, abyste nezmeškali
všechny nejdůležitější materiály, které zveřejňujeme:
https://t.me/putin_today
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